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 صنعت هوایی الگوی کشور
 برای مقابله با تحریم ها

 وزیر دفاع با اشاره به اظهارات مایک پمپئو، وزیرامور خارجه آمریکا در 
خصوص تحریم جدید هفت نهاد مرتبط با خطوط کشتیرانی و ترابری 
ایران از جمله صنایع هوایی ایران گفت: هر بار دشمنان درصدد اعمال 
شرایط محدودتری شدند؛ صنایع ما به سمت خودکفایی و شکوفایی 
بیشتر حرکت کردند. به گزارش ایسنا امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه 
تحریم های ظالمانه و غیر منطقی علیه نیروهای مسلح و صنعت 
دفاعی موضوع جدیدی نیست گفت: نیروی هوایی سال هاست که 
در معرض تحریم های سخت و سنگین است، اما همواره خودکفایی 
را به منصه ظهور رسانده و صنعت هوایی یک الگوی تمام عیار برای 
نیروهای مسلح و کشور در حوزه مقابله با تحریم هاست.وزیر دفاع 
گفت: اگرچه تحریم ها مشکلاتی را بوجود آورد اما موجب شد توجه 
ما به ظرفیت ها و توانایی های داخلی معطوف شود و به همین علت 
ایران، به مراتب قوی تر و مقتدرتر از سالهای اول انقلاب است. حاتمی 
با بیان اینکه تجربه های برخورد با نظام سلطه گویای این است که 
باید در برابر دشمن قوی شد، گفت: تجربه ۴ دهه گذشه نشان داده 
که هزینه تسلیم در برابر قدرت های زورگو به مراتب بیشتر از هزینه 

ایستادگی در برابر آنها  است.

رایزنی آمریکا با اروپا درباره ایران
 مش��اور امنیت ملی دولت جو بایدن در گفت وگویی تلفنی با 
مقامات چند کشور از جمله فرانسه، انگلیس و آلمان به موضوع 
ایران نیز پرداخت.به گزارش ایس��نا از رویترز، امیلی هورن در 
بیانی��ه ای گف��ت که جیک س��الیوان مش��اور امنیت ملی دولت 
ج��و بای��دن رئیس جمهور آمریکا تماس های تلفنی با مقامات 
فرانسه، آلمان، انگلیس و ژاپن داشته است. طبق گفته هورن، 
سالیوان در این تماس ها درباره مسائل مربوط به چین، ایران، 
روس��یه، کره ش��مالی و بیماری همه گیر کرونا با مقامات این 
کش��ورها گفت وگو کرده و بر »تمایل« جو بایدن برای تقویت 

اتحاد فرااقیانوسی با »متحدان اروپایی« تاکید کرد.
 

بررسی تحریم ها در مقابله با کرونا
 رئیس جمهور آمریکا خواهان بررسی تاثیر تحریم ها بر مقابله 
با کرونا ش��د. به گزارش ایلنا از وال اس��تریت ژورنال، جو بایدن 
دس��تور داده وزارتخانه ه��ای خارج��ه، خزانه داری و بازرگانی و 
نهادهای مربوطه، تحریم های آمریکا را بررس��ی کنند و تاثیر 
تحریم ها بر مقابله با کرونا را ارزیابی کنند و گزارشی مبنی بر 
ای��ن ک��ه آی��ا نیازی به تغییر رویکرد در این خصوص وجود دارد 

یا خیر به وی ارائه کنند.

احیای برجام به عنوان قدم اول 
 نماینده روسیه در سازمان های بین المللی نوشت:  موضع دولت 
جدید آمریکا برای احیای برجام و س��پس پرداختن به مس��ائل 
دیگر رویکرد واقع بینانه تری نس��بت به اروپا اس��ت.به گزارش 
ایلنا، میخائیل اولیانوف در توئیتر خود نوش��ت: تروئیکای اروپا 
هنوز از »توافق برجام پلاس« حمایت می کنند. موضع دولت 
جدید آمریکا این اس��ت که ابتدا اجرای کامل توافق هس��ته ای 
احیا ش��ود و س��پس مسائل دیگر مطرح شود، این رویکرد واقع 

بینانه تری است.

طلبکاری به جای پاسخگویی 
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: متاسفانه برخی برای حفظ 
آینده سیاسی خود و ماندن در قدرت، دست به هر اقدامی حتی 
به دور از اخلاق سیاس��ی می زنند و در این مس��یر، هجمه به 
جریان اصلاحات مانند پیمودن ره صد ساله است که می تواند 
برخ��ی را در چش��م جری��ان حاکم عزیز کن��د تا بتوانند علیرغم 
کارنامه ضعیف، همچنان بر سر سفره قدرت متنعم باشند.محمد 
سالاری در گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه این روزها دولتمردان 
باید ش��رایط کش��ور را و علت مش��کلات را برای مردم توضیح 
دهند، بیان داشت: ماه های پایانی دولت دوازدهم زمان مناسبی 
اس��ت که برخی دولتمردان در جایگاه پاس��خگویی قرار بگیرند 
و دلایل چرایی وضعیت بحرانی کش��ور را برای مردم توضیح 
دهند و تاسف آور است که حلقه اصلی تصمیم گیری در کابینه 
دوازدهم که اش��تباهات غیرقابل انکاری در اداره کش��ور داشته 
و عاملان اصلی ناکامی دولت هستند، طلبکارانه سعی دارند از 

زیر بار مسئولیت شانه خالی کنند.

توهین به مقامات باید رسیدگی شود
 وکی��ل پای��ه یک دادگس��تری گفت: توهی��ن به مقامات، جرم 
عمومی اس��ت و بدون طرح ش��کایت قابل رس��یدگی اس��ت و 
مدعی العموم موظف است که رسیدگی کند.سیدمحمود علیزاده 
در گفت و گو با ایلنا در واکنش به اهانت به رئیس جمهور در رسانه 
مل��ی و همچنی��ن توهین به وزی��ر امور خارجه در صحن علنی 
مجلس گفت: زمانی که آدم های کوچک در جایگاه های بزرگ 
قرار بگیرند، این اتفاقات طبیعی اس��ت. ما هیچ گاه در مجالس 

گذشته در این حد اهانت به مقامات رسمی نداشتیم. 

اعاده سریع تر اموال نامشروع مسئولان
 ی��ک کارش��ناس مس��ائل حقوقی گف��ت: امیدواریم به موجب 
دس��تورالعمل پس گرفتن اموال و دارایی های نامشروع، مبارزه 
با فس��اد از س��رعت و دقت بیش��تری برخوردار شود و نتایج آن به 
اطلاع عموم رسد تا مردم نیز به دستگاه قضا دلگرم و امیدوارتر 
شوند.مریم نقاشان در گفت وگو با ایسنا گفت: دستورالعمل رئیس 
قوه قضائیه برای پس گرفتن اموال و دارایی های نامشروع حاکی 
از ضرورت نظارت مستمر بر دارایی مسئولین است و با توجه به 
اینکه مجلس شورای اسلامی در اواخر سال ۹۸ در جهت اجرای 
اصل ۴۹ قانون اساس��ی طرح اعاده اموال نامش��روع را تبدیل به 
قانون کرده، منع قانونی در خصوص اجرای این دستورالعمل به 
نظر نمی رسد و در واقع این دستورالعمل جهت اجرای همه جانبه 

و سریع تر این قانون با هدف مبارزه با فساد می باشد. 

سياسي

 رئیس جمهور گفت: کرونا یک بیماری عالم گیر است که جان 
بیش از ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار نفر را گرفته است.

به گزارش ایلنا، حس��ن روحانی در جلس��ه س��تاد ملی مبارزه با 
کرونا، با بیان این که بیش از ۱۱ ماه از همه گیری ویروس کرونا 
می گذرد، گفت: در  پایان همین ماه یک س��ال تمام می ش��ود که 
کرونا آمده است؛ سال گذشته همین زمان بود که متوجه شدیم 
این ویروس وارد کشور شده و بعضی ها مبتلا شده اند و تست های 
آن ها مثبت ش��د و در  روز آخر بهمن اعلام ش��د این ویروس در 

کشور وجود دارد.
وی تاکید کرد: دوران س��ختی بود؛ یک س��ال س��خت بر مردم 
گذش��ت. آن ها با س��ختی و مشکلات بسیار زندگی کردند و باید 
ب��از ه��م باید مراقبت کنیم. ای��ن یک بیماری عالم گیر و پاندمی 
است که تاکنون جان بیش از ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار نفر را گرفته 
اس��ت و هنوز هم ادامه دارد و معلوم نیس��ت این مرگ و میرها تا 
کی ادامه داشته باشد. باتوجه به مجموع دستاوردهای که امروز 
ش��اهد آن هس��تیم در یکی دو هفته اخیر آمار فوتی های ما دو 

رقمی شده است.
رئیس جمهور گفت: تش��کر کنیم از این دس��تاوردهای بزرگ، از 
مردم، کادر درمان، بس��یج نیروی انتظامی و س��ازمان های مردم 
نه��اد ک��ه کن��ار هم آمدند و کار بزرگ را انجام دادند این کارنامه؛ 

کارنامه غرور آفرینی برای  دولت و ملت  ایران است.
روحانی ضمن قدردانی از همه ارگانی هایی که در مدت ش��یوع 
کرونا کمک کرده اند، اظهار داشت: اینکه شرایط رو به بهبود قرار 
دارد به معنای این نیست که شرایط مطلوب است. اینکه روزی 
۸۰_۹۰ نفر فوت می کنند عدد خیلی زیادی است. اینها عزیزان 
ما در کشور هستند. آمار کمی نیست. حالا اگر تعداد فوتی ها دو 
تا پنج نفر بود میتوانستیم بگوییم به نقطه مطلوب رسیده ایم، اما 
این نقطه نقطه مطلوب نیست. نسبت به گذشته شرایط ما بهتر 

است اما روند کاهشی باید ادامه پیدا کند.
وی با اشاره به سخنان رئیسی سخنگوی ستادملی مقبله با کرونا 
گفت: در گزارشی که از استان ها ارائه دادند، در بسیاری از استان ها 
روند کاهشی بود. اما در برخی از استان ها روند کاهشی متوقف شده 

است  یا در برخی دیگر مختصر بوده اما اکنون به تعداد آنها افزوده 
شده است.  رئیس ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه این روند 
می تواند نگران کننده باشد، گفت: نباید به خاطر کاهشی شدن 
روند، مسیر احمال، عادی نگری و عادی سازی در رفت و آمدها 
و رفتارها مدنظر قرار گیرد که می تواند عواقبش خطرناک باشد. 
علاوه بر ویروس انگلیس��ی، در آفریقای جنوبی هم نوع جهش 

یافته  دیگری نیز دیده شده است، نگران کننده است.
وی با اشاره به قدرت شیوع ویروس کرونا افزود: ویروس از چین 
و ووهان به س��رعت به اینجا رس��ید؛ رس��یدنش از آفریقا و اروپا به 
اینجا خیلی مشکل تر نیست. اگر مراقبت و مواظبت نکنیم ممکن 
است این ویروس جهش یافته ما را مبتلا کند. مخصوصا اینکه 
امروز آمار نگران کننده ای دیدیم که در برخی استان ها موارد ابتلا 
را در جوان ها و نوجوان ها اخیراً شاهد هستیم. رئیس جمهور افزود: 

در حالی که در ابتدای ش��یوع بیش��تر مسن ها مبتلا می شدند، اما 
اکنون افراد در سنین پایین مبتلا می شوند که می تواند در آینده 

برای ما مشکل آفرین باشد.
وی تصریح کرد: حداقل باید تا ۶ ماه آینده با همین دقت و کنترل 
پروتکل ها ادامه دهیم تا واکس��ن برس��د و تزریق ش��ود و در ادامه 
نیز واکسن خودمان ساخته شود. در چند نوبت واکسن ها تزریق 
و نتایج آنها باید دیده ش��ود؛ بنابراین تا آن زمان باید پروتکل ها 
رعایت ش��ود. روحانی اظهار کرد: اگر ما با موج جدیدی رو به رو 
ش��ویم، موج جدید به معنای ایجاد مش��کلات روحی در جامعه 
اس��ت و موج جدید به معنای اخلال در انجام خدمات به جامعه 
است بنابراین ما باید تلاش کنیم که وارد موج جدید نشویم که 
راه آن تش��دید نظارت هاس��ت و مردم ما باید از نظر فرهنگی به 

آنها گوشزد شود و به آنها آموزش داده شود.

وی ادام��ه داد: م��ا بای��د نظ��ارت را تش��دید کنی��م و از طری��ق 
اپلیکیشن های دیجیتالی نظارت را افزایش دهیم چون از طریق 
همین اپلیکیشن ها بود که جلوی بسیاری از ترددها گرفته شد. اگر 
قرارگاه بتواند کاری کند که ما بتوانیم سفرهای بین شهری را هم با 
اپلیکیشن ها مرتبط کنیم به گونه ای که اگر کسی مثبت بود نتواند 
با ماشین شخصی نیز تردد کند که البته گفتند پیچیدگی هایی دارد 

اما من از قرارگاه درخواست می کنم که این کار انجام شود.
رئیس جمهور گفت: ویروس کرونا در سطح جهان تضعیف نشده 
بلکه بیماری زایی و سرایت این ویروس بیشتر شده است بنابراین 
این بسیار مهم است که ما با ویروسی مواجه هستیم که ممکن 
اس��ت در آینده ش��رایط س��خت تری را برای ما ایجاد کند. اگر 
کوچکتری��ن غفل��ت و اهمال برای مدت کوتاهی صورت بگیرد، 

مرگ و میر افزایش پیدا می کند و دچار مشکل خواهیم شد.
وی بیان کرد: برای اینکه این ویروس جدید وارد کش��ور نش��ود، 
از وزارت راه و س��ایر مس��ئولان درخواست می کنم که در مبادی 
ورودی بس��یار مراقبت کنند و از افراد جدیدی که وارد کش��ور 
می شوند تست گرفته شود تا ویروس جدید وارد کشور نشود و با 

این ویروس جدید مواجه نشویم.
روحان��ی ادام��ه داد: همچن��ان بای��د با قاطعی��ت از تجمع و تردد 
غیرض��روری جلوگی��ری کنی��م، هیچ چیزی نباید م��ا را در این 
حرکت بازدارد و تجمع غیرضروری نباید انجام بگیرد و پروتکل 
بهداش��تی باید رعایت ش��ود و این وظیفه ملی و ش��رعی است و 

همه باید رعایت کنند.
رئیس دولت اظهار کرد: نکته آخر اینکه در زمینه واکسن داخلی و 
خارجی پیشرفت خوبی صورت گرفته است؛ در زمینه داخلی سال 
آینده واکس��ن برکت، واکس��ن رازی و واکسن پاستور را خواهیم 
داشت که امیدواریم در فصل بهار و تابستان به دست ما برسد و 
از حالا تا پایان س��ال نیز غیر کواکس که دریافت خواهیم کرد، 
در حال تلاش هستیم که در ماه بهمن واکسیناسیون در کشور 
آغاز ش��ود و این کار بس��یار اهمیت دارد. امیدواریم با همکاری 
ه��م و ی��اری یکدیگر و مراعات دس��تورالعمل ها به خوبی از این 

مراحل گذر کنیم.

رئیسجمهورهشدارداد؛

 آمار شیوع کرونا در جوان ها نگران کننده است 

اخبار كوتاه

 وزیر امور خارجه گفت: باید اصول اقتصاد مقاومتی را اجرا کنیم اما 
بدانید اگر وزنه ای به پایمان وصل نباشد بهتر می توانیم این مسیر را 
طی کنیم؛ عدم اجرای لوایح چهارگانه FATF و تحریم های آمریکا 
موانع ما هستند و اگر بخواهیم چشم خود را بر این واقعیت ببندیم در 
واقع مثل این است که روز را انکار کرده باشیم.محمدجواد ظریف 
در گفت وگو با ایلنا، در واکنش به پیشنهاد برخی نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی در خصوص تغییر نام وزارت امور خارجه به »وزارت 
امور خارجه و تجارت« گفت: در بعضی از کش��ورها ممکن اس��ت 
چنین وزارت خانه ای وجود داشته باشد؛ آن روزی هم که به مجلس 
رفتم در  صحن عرض کردم، اگرچه اعتقاد دارم وزارت خارجه باید 
از نظر ساختاری این توان را داشته باشد که روابط خارجی را تنظیم 
کند اما وزارت خانه ما امکان اینکه تجارت خارجی را هم به عهده 

داشته باشد را ندارد و این یک وظیفه تخصصی است.
وی افزود: البته ما توقع داریم که مجلس به وزارت خارجه  کمک 
کند تا روابط خارجی در کلیه حوزه ها را زیر نظر داشته باشد و این 
وزارت خان��ه هماهنگ��ی لازم  را به وجود بیاورد.وزیر امور خارجه 
در رابطه با برخی اظهارنظرها مبنی بر اینکه مشکلات اقتصادی 
ارتباطی به تحریم ها ندارد و به ضعف در دیپلماسی اقتصادی باز 
می گردد، اظهار داشت: ۲ سال بعد از برجام را نگاه کنید که با وجود 
اینکه این توافق به صورت کامل هم اجرا نمی شد وضعیت تورم و 

رشد چگونه بود و هنگامی که آقای ترامپ تحریم ها را بازگرداند و 
سیاست فشار حداکثری را اعمال کرد چه شرایطی ایجاد شد.

وی تاکی��د ک��رد: ما حتماً باید اصول اقتصاد مقاومتی را اجرا کنیم 
اما بدانید اگر وزنه ای به پای اقتصاد وصل نباش��د بهتر می توانیم 
ای��ن مس��یر را ط��ی کنیم؛ عدم اج��رای لوایح چهارگانه FATF  و 
تحریم های آمریکا موانع ما هس��تند و اگر بخواهیم چش��م خود را 
بر این واقعیت ببندیم در واقع مثل این است که روز را انکار کرده 
باش��یم.وی افزود: ما هیچ قدم و تلاش��ی را موکول به بازگش��ت 

آمریکا به برجام، تصویب FATF و برداشتن تحریم ها نکرده ایم؛ 
نه هیچ چیز موکول به اینها نیست اما اینکه همه چیز را مرتبط به 

دیپلماسی اقتصادی بدانیم هم درست نیست.
رئیس دستگاه دیپلماسی با بیان این که دیپلماسی اقتصادی یعنی 
ما دیگران را راضی کنیم با ایران  تجارت داشته باشند، تاکید کرد: 
تجارت نیاز به بانک دارد؛ وقتی که بانک تحریم است و نمی تواند 
ارتباطات را انجام دهد، هنگامی که کشورها با این مشکل مواجه 
هستند که اگر کشتی های ایرانی وارد بنادرشان شوند می گویند 
تحریم را شکسته اند؛ این محدودیت است.وی خاطر نشان کرد: 
درست است که ما باید به دنبال تهاتر و روش های دیگر برویم و 
این کارها را انجام می دهیم اما بالاخره این روش ها هزینه مند و 

وقت گیر است  و ما را با مشکلاتی روبرو می کند.

چالشهمنواییبامردمناراضیبهجایآگاهیبخشیتسلیترهبرانقلابدرپیدرگذشتعلویسبزواری
 رهبر انقلاب اس��لامی در پیامی درگذش��ت حجت الاسلام والمسلمین 

علوی سبزواری را تسلیت گفتند.
به گزارش ایرنا، در پیام حضرت آیت الله خامنه ای آمده است:درگذش��ت 
عال��م پارس��ا و پرهی��زگار جن��اب حجت الاس��لام والمس��لمین آقای 
سیّدمحمّدحس��ن علوی س��بزواری رحمةالله علیه را به خاندان مکرم و 
بازماندگان و ارادتمندان آن مرحوم و به عموم مردم عزیز سبزوار تسلیت 

عرض می کنم.
همراه��ی آن عال��م ربان��ی ب��ا حرک��ت مب��ارزان در دوران طاغوت و با 
فعالیت های انقلابی در دوران جمهوری اس��لامی، حس��نه  ارزشمندی در 
محاسبات الهی و قدرشناسی های مردمی است. علو درجات آن مرحوم 

را از خداوند متعال مسألت می کنم.

عض��و کارگ��زاران گفت: اگر رئیس جمهور از اصلاح طلبان گلایه دارد به ایش��ان 
حق می دهیم ولی این گلایه دوجانبه است چرا که اگر آقای روحانی همراهی با 
دوستان را ترک نکرده بودند، دوستان اگرچه همراهی با ایشان را ترک نکردند اما 
می توانستند بیشتر همراهی کنند.حسین مرعشی در گفت وگو با ایلنا در واکنش به 
گلایه های اخیر رئیس جمهور نسبت به گروه ها و سیاسیون داخلی مبنی بر عدم 
همراهی لازم در س��ال های اخیر، گفت: دولت در س��ه س��ال اخیر با ناجوانمردی  
خارجی ها در شرایط بسیار سختی قرار گرفت اما در داخل هم دوره سختی را به 

این دلیل که روابط عمومی دولت آنچنان قوی نبود که بتواند شرایط سخت کشور را درست برای مردم توضیح 
دهد، س��پری کرد.وی ادامه داد: نقد به سیاس��یون ایرانی این اس��ت که وقتی ش��رایط س��خت شده و مردم ناراضی 
می شوند، آن ها به جای اینکه بیایند و به مردم آگاهی بخشی کنند، با مردم عصبانی و ناراضی همنوایی می کنند 

و این یک واقعیت در سیاست ایران است. 

 دفاع ظريف از ديپلماسی اقتصادی دولت؛ 

تحریم و FATF پای اقتصاد را به زنجیر کشیده اند

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: ما نادان و ناشی به اقتصاد 
نیستیم، نه مجلس و نه دولت قادر نیست نرخ ارز را تعیین کند چرا 

که نرخ ارز نتیجه مدیریت و عملکرد ما در کف بازار است. 
»محمدباقر قالیباف« در آیین تجلیل از پژوهشگران برتر مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی با گرامیداشت یاد و خاطره 
ش��هدا به ویژه س��ردار ش��هیدحاج قاسم سلیمانی افزود:  طبق 
یک کار کارشناس��ی ش��ده، هم مجلس ها و هم دولت های ما 
بعد از ۴ سال کنتور را صفر کرده و دوباره کار را آغاز می کنند و 
به همین دلیل است وقتی کشور وقتی کشور ۱۵ میلیارد دلار 
درآمد دارد، کش��ور تورم و گرانی دارد و رانت خوارها چاق تر و 
جمعیت مس��تضعفین بیش��تر و ضعیف تر می شود و زمانی که 
۱۰۰ میلیارد دلار کش��ور درآمد دارد، ما باز هم گرانی داریم و 
مردم مستضعف، مستضعف تر شده و رانتخواران و سودجویان 

چاق تر می شوند.
وی ادامه داد:  این اشکال در نحوه کشورداری ما  و به دلیل سوء 
مدیریت و بوروکراسی است که دست و پای مردم را در ادارات 

و مسوولان را در تصمیم گیری بسته است.
قالیباف با بیان اینکه چالش امروز کشور چالش حکمرانی است، 
افزود: بعضی از کارشناسان معتقد به خالی بودن جای علم در 
پیشانی سیاست کشور هستند. یک اشکال فراتر از این هم در 
کشور وجود دارد که در ۱۰۰ سال گذشته وجود داشته و به همه 

به ارث رسیده است.
وی با تاکید بر اینکه امروز در بودجه انضباط نداریم، بیان کرد: 
مجلس نرخ ارز را تعیین نکرده است ما نادان و ناشی به اقتصاد 
نیستیم، نه مجلس و نه دولت قادر نیست نرخ ارز را تعیین کند چرا 

که نرخ ارز نتیجه مدیریت و عملکرد ما در کف بازار است.
رئی��س مجلس ش��ورای اس��لامی تاکید ک��رد: ما در مجلس 
ایستاده ایم تا سیاست ارزی را در نظر بگیریم که هر دولتی روی 

کار آمد نتواند از این سیاس��ت 
خارج ش��ود، ای��ن تهمت ناروا 
اس��ت ک��ه می گویند مجلس 
نرخ ارز تعیین کرده است بلکه 
م��ا جلوی ارزی ۴۲۰۰ تومانی 
را گرفتیم که مشخص نیست 
واقعا چقدر اس��ت. در یک روز 
ارز ۱۱ ه��زار توم��ان، یک روز 
۱۵ ه��زار تومان و یک روز ۲۰ 
ه��زار تومان و روزی دیگر ۲۹ 

هزار تومان اس��ت. ما به التفاوت  نرخ ارز با نرخ آزاد که حجم 
بسیار زیادی است کجا خرج می شود؟

قالیباف اضافه کرد: این حجم پول به مراتب بیشتر از حجم پول 
بودجه  است و اکنون از این موضوع ناراحت هستید درحالی که 

این انضباط مجلس است.
وی با بیان اینکه چرا گفته می شود مجلس سقف درآمد نفتی 
را بسته است،   گفت:  دولت پیشنهاد فروش ۲ میلیون ۳۰۰هزار 
بشکه در روز داده است در حالی که آرزوی ما این است که این 
عدد به سقف فروش ۳ میلیون و حتی ۴ میلیون بشکه در روز 
برسد. ولی باید واقع بینانه به شرایط نگاه کنیم، زیرا  در شرایط 
سخت کنونی تحقق فروش روزانه ۱.۵ میلیون بشکه نفت  به 
نظ��ر م��ا تحقق پیدا خواهد کرد و در نهایت برای مجلس مهم 
اس��ت که این درآمد نفتی کجا خرج می ش��ود. آیا این منجر به  

چاق شدن دولت و افزایش هزینه ها می شود؟
قالیباف با اشاره به برخی جزئیات لایحه بودجه ۱۴۰۰، گفت: 
در بودج��ه ای ک��ه دولت ارائه کرده اس��ت هزینه ها به نس��بت 
سال گذشته ۴۶ درصد افزایش یافته، در مقابل میزان افزایش 
درآم��د ۱۰ درص��د بوده اس��ت که این یعن��ی ۳۶ درصد فاصله 

ایجاد شده است. این بدان معنا 
اس��ت که دست در جیب مردم 
کرده و بودجه دولت را از جیب 
م��ردم ب��ر می داریم. این یعنی 
سیاست های مالی غلط دولت 
در سیاست پولی اثرگذار بوده و 

تورم را بالاتر می برد.
رئیس مجلس شورای اسلامی 
بی��ان کرد: وقتی گرانی و تورم 
در جامعه رخ دهد،   یعنی اینکه 
یک کارگر و یک کارمند اگر در تمام عمر همه نقدیندگی خود 
را جمع کرده، وام بگیرد و غذا هم نخورد،  دیگر آرزوی داشتن 
مس��کن برآورده نمی ش��ود. در واقع مجلس می خواهد جلوی 

تصمیم های تورم زا در دولت را بگیرد.
قالیباف ادامه داد: چرا با ارز ۴۲۰۰ تومانی که قرار بود قیمت ها 
ارزان شود تا کالاهای اساسی را در اختیار مردم قرار دهند، این 
نرخ ارز همچنان بالا می رود و قیمت ها هم افزایش می یابد؟ و 
با بالا رفتن نرخ ارز اقلام اساسی همچون تخم مرغ و کالاهای 

دیگر قیمت دوچندانی پیدا می کنند.
رییس مجلس ش��ورای اس��لامی ادامه داد: اگر به اعداد و ارقام 
نگاهی کنیم،   متوجه خواهیم شد که چند ۱۰ میلیارد دلار ارز 
از دست رفته است. از طرفی تا همین مهرماه با همین شرایط 
سخت ارزی،  ۴ و ۲میلیارد دلار به نهاده های دامی اختصاص 
یافته است.  با احتساب سالن اجاره ای مرغداری، دارو، واکسن، 
و هم��ه ای��ن مس��ائل، باید مرغ کیلویی ح��دود ۱۰ هزار تومان 
باشد اما مرغ را در حال حاضر کیلویی ۲۵ هزار تومان به مردم 
داده می ش��ود تا این س��وال بوجود بیاید که مابه التفاوت این ارز 

کجا رفته است؟

قالیباف با تاکید بر اینکه مابه التفاوت ارزی در این زمینه،  حدود 
۸۰ هزار میلیارد تومان است،  گفت: این مبلغ باید به جیب مردم 
برود تا مشکلات آنها مرتفع شود و مجلس مصمم است این کار 
انجام دهد. البته مجلس برای  رویکرد توانمندسازی به سلامت، 

معیشت، محرومیت زدایی و تولید و اشتغال توجه دارد.
وی با طرح س��والی مبنی بر اینکه چه میزان ارز برای تولید و 
اشتغال از صندوق توسعه ارزی با اجازه رهبر معظم انقلاب با 
درخواست دولت اختصاص یافته است،   گفت: چند ریال بودجه 
برای اش��تغال پیش بینی شده  اس��ت؟ بنابراین اشتغال روشی 
می خواهد که باید نظام بوروکراس��ی را حل کند. اش��تغال این 
نیس��ت که بگوییم پول داده ایم و یک ش��ورای اشتغال درست 
کنند و بگویند یک میلیون شغل ایجاد شده است، بلکه وقتی 
درب ه��ر خان��ه ای را که می زنید می گویند این موضوع محقق 

نشده است.  
قالیب��اف ادام��ه داد: وقتی ما می گوییم ۳ میلیون بیکار داریم و 
یک میلیون آنها مشغول به کار شده اند، حداقل باید ۳۰ درصد 
آنها دارای شغل باشند ولی وقتی اطراف خود را نگاه می کنیم، 

باز می بینیم هنوز عده ای بیکار هستند.
رییس قوه مقننه افزود: مشکل کشور درآمد نیست بلکه هزینه 
اس��ت. اختص��اص ۱۰۰ یا ۲۰میلی��ارد دلار هیچ اثری در تولید 
و اش��تغال کش��ور ندارد و این جایی اس��ت که باید به آن توجه 

کرد.
قالیب��اف با بیان اینکه بدون ش��ک اخت��لاف دیدگاه و نگاه در 
مسائل سیاسی با دولت وجود دارد،   گفت: در جلسات شورای 
عالی اقتصادی، جلس��ه س��ران برای حل مشکلات اقتصادی 
کش��ور، مجلس تمام قد در خدمت دولت برای افتخارآفرینی 
کشور ایستاده است و به هیچ عنوان موضوعات سیاسی در این 

تصمیم ها اثر ندارد.

اين تهمت ناروا است كه می گويند مجلس نرخ ارز را تعيين كرده است

انتقاد قاليباف از سياست های ارزی دولت 


